
Helyi Hírek4. oldal 2007. május 2. Helyi Hírek 5. oldal2007. május 2.

INGYENES RAKODÁSSAL!
06-30-944-7987

Lenyitható
konténer

GAZDABOLT

Tel: 407-2215

Zita Kft. 1165 Bp. Veres P. út 197.

Vetõmagok, növényvédõszerek,

mûtrágyák, Viking kertigépek,

szerszámok, virágföld,

tömlõk, csatlakozók,

mûanyag áruk,

viaszos vászon

üvegballonok,

kötelek, zsinegek

Ny: H-P 8-17, Szo: 8-12 óráig

KONTÉNER-S
06-30-948-1703

KONTÉNERES SITT-,
SÓDER-, HOMOK-, KISGÉP-

SZÁLLÍTÁS

HÁZTARTÁSI KÉSZÜLÉKEK SZERVIZE
• Klíma telepítés javítás • Mosógépek
• Hûtõgépek  • Bojlerek • Tûzhelyek

•  Mikrohullámû sütõk, porszívók, kávéfõzõk
• Háztartási kisgépek • Kézi szerszámgépek

JAVÍTÁSA GARANCIÁVAL!
Tel: 257-6076, 06-20-365-2954

Szakképzett fotós esküvõk,
rendezvények, események
fotózását vállalja fotóriporteri

és mûtermi tapasztalattal.

Tel: 06-30-269-6961

Termelõi méz:
Marci bá méhészete

akác-, repce- és vegyesméz kapható

A XVI. kerületben 3 kg-tól díjtalan házhozszállítás!

Bp. XVI. Irha u. 31. Tel: 409-1481

BÉRSZÁMFEJTÉS
TB-ÜGYINTÉZÉS, MUNKAÜGY
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Tel: 06-30-645-6663

Jelen állás szerint kevés realitá-
sa van annak, hogy Zuglóban 
indulatmentesen kezdődik majd 
a 2007/2008-as tanév. És ezút-
tal várhatóan nem a Közoktatá-
si Törvény változásai generálják 
majd az indulatokat, hanem az 
a helyzet, amely a települési ön-
kormányzatok többségét szinte 
arra kényszeríti, hogy az általa 
működtetett iskolákban a peda-
gógusokat indulatossá tegye.

Rendkívüli szülői értekezlet

Április 21-én (szombaton, de 
munkanapon) rendkívüli szülői 
értekezletre hívtak a patinás zug-
lói Szent István Gimnáziumba. Az 
írásos üzenetben az iskola jövője 
szerepelt témaként, így várható 
volt, hogy a szokatlan időpont 
ellenére is sokan megjelennek a 
rendezvényen. Így is volt: a dísz-
teremben ugyanis több száz szü-
lő várta Lázár Tibor igazgatótól, 
hogy tájékoztassa őket  az isko-
laügyről, ami szorosan össze-
függ gyermekeik sorsával.

– Decemberben egy igazga-
tói értekezleten többen feltettük 
a kérdést a polgármesternek, 
hogy mit terveznek a kerületi in-

Kinek mit hoz az új tanév?tézményhálózattal? – kezdte tá-
jékoztatóját az igazgató. – A pol-
gármester akkor azt ígérte, hogy 
sürgősen választ ad nekünk. 
Számunkra azért is volt fontos a 
döntés, mert ez alapvetően be-
folyásolhatta a tantárgyfelosztá-
sunkat. Nos, április 11-ig semmi 
sem történt, ám akkor – szintén 
egy igazgatói értekezleten – 
megtudtuk, hogy a kerület a négy 
nem kötelezően működtetett kö-
zépiskoláját – a Teleki Blanka, az 
Álmos Vezér és a Szent István 
Gimnáziumot, illetve a Szent Ist-
ván Király Zeneművészeti Szak-
középiskolát – át kívánja adni a 
fővárosnak. Az indok: a megvál-
tozott forrásmegosztási törvény 
nem teszi lehetővé az intézmé-
nyek további működtetését, és a 
kerület amúgy is magas deficittel
küszködik, amelyet valamikép-
pen csökkenteni kellene. 

– Az események ezt követően 
jelentős mértékben felgyorsul-
tak: április 17-én az Oktatási Bi-
zottság szakmailag is támogatta 
azt a szándéknyilatkozatot, mely 
előterjesztést a hírek szerint áp-
rilis 24-én a testület is megvitat 
majd. A napirend elfogadása ter-

mészetesen nem jelenti az azon-
nali átadást, mindössze a tár-
gyalások megkezdését, amelyek 
akár hónapokra is elhúzódhatnak 
majd. Több verzió is lehetséges: 
a főváros ugyanis a feladatot és 
az intézményt is átveheti. Köny-
nyen elképzelhető, hogy mind a 
négy intézményt, vagy csak ket-
tőt vesz át, és szó van a vegyes 
finanszírozás lehetőségéről is.

– Nos, 2003-ban már elmond-
tam, hogy szeretnénk egy zuglói, 
lokálpatrióta iskola lenni. De nem 
bármilyen áron! Jelen esetben 
például az a veszély fenyeget 
bennünket, hogy az önkormány-
zat az úgynevezett fenntartói órá-
kat azonnali hatállyal meg akarja 
vonni, ami bennünket nagyon 
kellemetlenül érintene. (Az állami 
normatívából finanszírozott órákon
kívül minden iskolában az emelt 
óraszámot, a csoportbontásokat 
a fenntartó finanszírozza. Zugló-
ban például valamennyi iskolában 
összesen 812 órát az önkormány-
zat fizet. Ebből a legtöbbet, 112-t
a Szent István Gimnázium kapja.) 
Az óraelvonás még akkor is nagy 
gondot jelentene a tehetséggon-
dozásra épülő pedagógiai prog-
ramunkban, ha hozzátesszük, 
hogy az önkormányzat a fenti 
tétel ellensúlyozásaként a köte-
lező óraszámemelést már most 
9% helyett a 2011-es nívóra, azaz 
12%-ra növelné. Ez ugyanis kb. 
20 óra pluszt jelentene mindösz-
sze, amely a 112 óra elvonásával 

továbbra is jelentős mínuszt ered-
ményezne. Számunkra az a leg-
fájóbb, hogy miért akarnak ben-
nünket megcsonkítani azelőtt, 
mielőtt átadnának a fővárosnak. 

A szakszerű – és tegyük hozzá, 
tárgyilagos – tájékoztatás nagy 
felháborodást váltott ki a szülők 
körében, akik azonnal meg is be-
szélték, hogy jelentős létszám-
ban részt kívánnak majd venni az 
április 24-i testületi ülésen.

Forró hangulatú testületi ülés

Azon az ülésen, amelyen nem 
csak a kerületi középiskolák át-
adásának kérdése, hanem szá-
mos oktatást érintő téma volt még 
terítéken. A képviselők ugyanis 
ezen a plénumon tárgyalták még 
a Heltai Gáspár Általános Iskola 
és a József Attila Általános Iskola 
lehetséges összevonását, az is-
kolai szabadidő-szervezői mun-
kakör megszűntetését és az óvo-
dák bokrosítását is.

A nagy izgalommal várt tes-
tületi ülésen aztán – ahogy az 
politikusoknál lenni szokott – a 
pedagógusok választ is kaptak 
a kérdéseikre, meg nem is. A 
testület ugyanis arról határoza-
tot hozott, hogy a polgármester 
megkezdje a tárgyalásokat a fővá-
rossal a középiskolák átadásáról, 
ám a fenntartói órák megvonását 
például visszavonta. Legalábbis 
a középiskoláktól nem vonta el a 
plusz órákat (viszont az általános 
iskoláktól – a kéttannyelvű intéz-
ményeket leszámítva – igen). A 
testületi ülésen elhangzott, hogy 
a kerület számára legnagyobb 
önként vállalt feladat a középis-
kolák működtetése, ezért a nehéz 
anyagi helyzetben levő zuglói ön-

kormányzat a jövőben nem tudja, 
és nem akarja továbbfinanszíroz-
ni ezeknek az iskoláknak a mű-
ködését. Arról azonban nem volt 
szó, hogy ez miként lehetséges. 
Hiszen a négy zuglói középiskola 
közül mindössze a négy évfolya-
mos Teleki Blanka Gimnázium az 
egyetlen, melyet azonnal át tudna 
venni a főváros, a másik három 
középiskolának azonban van ál-
talános iskolai vetülete (6+6 év-
folyam, 12 évfolyam), ami ugye-
bár megint csak önkormányzati 
felelőséget érint. Éppen ezért a 
kerületi önkormányzat első kör-
ben azt szeretné elérni, hogy az 
adott iskolák működtetéséhez a 
főváros is hozzájáruljon. 

A tárgyalások tehát megkez-
dődtek, de ezek végkimenetelé-
ről egyelőre nem lehet nyilatkoz-
ni, hisz a főváros 23 kerületéből 
21-ben döntöttek hasonlóképpen 
a képviselők, így a főváros válo-
gathat majd a patinás középis-
kolák között. (Valószínűleg nem 
mindegyikre lesz majd szüksé-
ge). Második napirendi pontként 
elnapolták a két általános iskola 
összevonásáról szóló döntést, 
helyette azonban mindkét intéz-
ményt, illetve a szintén alacsony 
létszámú Kaffka Margit Általá-
nos Iskola ismételt átvilágítását 
betervezték. (A kerület oktatási 
életének szereplői szerint a dön-
tés már megszületett, hisz nem 
véletlen, hogy a József Attila Ál-
talános Iskola nem régen kineve-
zett agilis igazgatónője egészen 
váratlanul, május 2-tól – tehát év 
közben! – az önkormányzat Mű-
velődési és Oktatási Osztályán 
fog majd dolgozni.) Ilyen iskola-
bezárás-közeli helyzetben külö-

nösképpen fontos esemény volt 
az április 19-20-i beiratkozás, 
mely a Heltai és a József Attila 
átvilágítását indokolta (előbbibe 
24 gyerek, az utóbbiba 11 jelent-
kezett), a Kaffkáét nem (két osz-
tálynyi 50 gyerek jelentkezett az 
iskolába), ugyanakkor a nagy 
múltú Széchenyi István Általános 
Iskola átvilágítását is felveti (ide 
mindössze 10-en jelentkeztek.) 
A többi iskolában elfogadható 
eredmény született, bár a Hunya-
diba is mindössze egy osztály-
nyi, de legalább nagy létszámú 
(28) gyerek jött össze, a Lisztben 
3, a Hermanban 3, a Jókaiban 2, 
a dr. Mezőben 4, a Mórában 2, a 
Munkácsyban 2, a Németh Imré-
ben 4, a Zuglói Hajósban 2, a Vá-
rosligetiben 3, az Aranyban 2 és 
a Benedek Elekben 1 elsős osz-
tály indulhat majd ősztől. 

Az április 24-i testületi ülésen 
lekerült a napirendről a szabad-
idő-szervezői státusz megszűn-
tetése, bár a „pletykák” szerint 
a döntés itt is megtörtént már, 
mindössze a koalíciós pártok ér-
dekkülönbségéről van szó. Ezzel 
szemben döntés született arról, 
hogy a kerület hét önálló gaz-
dálkodású intézményéből öttől 
(ezek valamennyien iskolák: a 
Városligeti, a dr. Mező Ferenc, 
a Móra Ferenc, a Zuglói Hajós 
Alfréd és a Benedek Elek) két 
lépcsőben megvonnák az önálló 
gazdálkodás lehetőségét, Tőlük 
ezt a feladatot a GESZ venné át. 
A Teleki Blanka Gimnázium és 
a Szent István Király Zeneiskola 
esetében meghagynák ezt a le-
hetőséget, mivel a főváros csak 
önálló gazdálkodású intézmény 
átvételéről hajlandó egyáltalán 
tárgyalni. Szintén lekerült a na-
pirendek közül a 22 kerületi óvo-
da 3 tömbbe való összevonása 
(bokrosítása).

Jó példa a XVI. kerület
A zuglói (és fővárosi) oktatási 

anomáliák ellentéteként említhe-
tő, hogy a XVI. kerületben sze-
rencsére kevés – vagyis lényege-
sen kevesebb – döntés borzolja 
az „oktatási kedélyeket”. A ke-
rületi önkormányzat jobboldali 
többségű vezetése ugyanis már 
októberben a választásokat kö-
vetően kerek-perec leszögezte, 
hogy egyetlen iskola bezárását 
nem tervezik a ciklus végéig. 

Ettől a bejelentéstől több isko-
lában is megkönnyebbültek, még 
akkor is, ha információnk szerint 
mind a Centenáriumi, mind pe-
dig a Lemhényi Dezső Általános 
Iskolába a vártnál kevesebben 
jelentkeztek (előbbiben két, az 
utóbbiban egy osztály indításá-
ról van tudomásunk). Ennél na-
gyobb nyugalommal tekinthetnek 
a következő tanév elé a Táncsics 
Mihály, a Móra Ferenc, a Herman 
Ottó Általános Iskolában, illetve 
a Sashalmi Tanodában, mert az 
intézmények iránt rendkívül nagy 
volt az érdeklődés. Olyannyira, 
hogy amennyiben az Oktatási 
Bizottság és a lépviselő-testület 
is támogatja közülük kettőben 
(Táncsics, Móra) akár három osz-
tály indítására is lehetőség nyílik. 
Egyre markánsabban jelen van a 
kerület oktatási életében a Néri 
Szent Fülöp Katolikus Általános 
Iskola, amely a zuglói Regnum 
Marianum Általános Iskolával el-
lentétben nem sorvad, hanem 
sokkal inkább gyarapszik. Szep-
tembertő például több mint 70 új 
elsőssel vághatnak majd neki a 
2007/2008-as tanévnek. 

Az idei beiratkozás egyik fur-
csasága az úgynevezett sorsolá-
sos szisztéma életbe lépése volt: 
azaz az iskoláknak első körben 
a hozzájuk jelentkező körzetes 
gyerekeket kötelességük felven-

ni. Amennyiben marad még sza-
bad kapacitásuk, akkor a sajátos 
helyzetű gyerekek következnek 
(akiknek a testvére is az adott 
intézményben tanul, vagy va-
lamelyik szülejük az intézmény 
dolgozója), és ha még ezen felül 
is marad igény, illetve hely, akkor 
a jelentkezők között sorsolással 
kell dönteniük. 

A XVI. kerületi önkormányzat 
az általános iskolák mellett a ke-
rületi középiskolákhoz (a Szerb 
Antal és Táncsics Mihály Gim-
náziumhoz, illetve Centenáriumi 
Szakiskolához) is ragaszkodni 
kíván, nem tervezi a szabadidő-
szervezők elbocsátását sem, és 
a korábban felajánlott kedvezmé-
nyeket – például az 1-8. évfolya-
mon a tankönyvek ingyenessé 
tételét – az új tanévtől is biztosí-
tani óhajtja. 

ISKOLAÜGY. A települési önkormányzatoknak 
törvényileg csak az alapfokú oktatást kell bizto-
sítaniuk az illetékességi területükön belül. A kö-
zépfok biztosítása az eggyel nagyobb szervezet, 
a főváros vagy a megye hatáskörébe tartozik. A 
képlet azonban nem ilyen egyszerű. A rendszer-
váltás után – amikortól ez a törvény hatályba lé-
pett – nem minden középfokú oktatási intézmény 
került át a fővároshoz. A Szent István Gimná-
zium tantestülete például hiába szavazott 1991-
ben a fővárosi hovatartozásról, a zuglói önkor-
mányzat ragaszkodott az iskolához. Eredményei 
mindezek tükrében bravúrnak számítanak, hisz 
a topgimnáziumok többsége vagy fővárosi vagy 
egyházi fenntartású, alig van közöttük olyan, 
amelyet a települési önkormányzat működtet. 

A főváros, mint fenntartó a jelenlegi helyzetben 
akár a feladatot, akár az intézményt is átveheti. 
A kettő között az a különbség, hogy az előbbi in-
tézmény nélkül jár, márpedig azt a legnehezebb 
elképzelni, hogy a főváros finanszíroz majd egy
olyan iskolát, amely nem az ő épületében műkö-
dik. Ebben az esetben várhatóan az adott iskola 
megszűnik, a diákokat pedig szétosztják a többi 
fővárosi középiskolában. Más a helyzet, ha a fő-
város épülettel – intézménnyel – együtt veszi át 
az iskolát. Ahogy azonban az egészségügyi „re-
formokat” látjuk, ez sem jelent száz százalékos 
biztonságot az iskola számára, mert ki tudja, hát-
ha termálvíz, netán kőolaj, földgázmező, esetleg 
uránérc található alatta, amit a politikai elitünk 
köztudottan nagyon szeret. 

Igazgatói tájékoztató a rendkívüli szülői értekezleten

Természetesen a szeptember-
től életbe lépő pedagógus óra-
szám-növekedés problémája a 
Kertvárost sem kerülheti el (Re-
mélhetőleg a Pedagógusok De-
mokratikus Szakszervezete által 
meghirdetett aláírásgyűjtés ered-
ményesnek bizonyul, bár, amilyen 
széthúzás tapasztalható a peda-
gógus szakszervezetek között, 
ez sem kecsegtet sok eredmény-
nyel. Igazi magyar történet.), ám 
ahogy azt dr. Csomor Ervin ok-
tatásért felelős alpolgármestertől 
megtudtuk várhatóan kevés „vér-
áldozattal” jár majd ez a törvényi 
módosítás. Az önkormányzat 
természetesen élni kíván a lehe-
tőségeivel – elsősorban nyugdí-
jaztatással és üres álláshelyek 
megszűntetésével próbálja majd 
áthidalni a minisztérium által te-
remtett szakadékokat. (S)

Drogprevenciós tanácskozás
Jobb félni, mint megijedni – tartja a közmondás. A kábítószerrel kapcso-
latban is ez lehetne a vezető elv, hiszen mennyivel jobb lenne megelőzni a 
használatát, mint kezelni a bajbajutottakat. Ennek jegyében ült össze a Ká-
bítószerügyi Egyeztető Fórum április 23-án az Erzsébet-ligeti Színházban 
egy Drogprevenciós szakmai napra, ahol Kovács Péter polgármester, Abonyi 
János, az oktatási bizottság elnöke és dr. Balázs Norbert rendőrkapitány is 
felszólalt a témában. „A fórum lényege – fogalmazta meg Abonyi – minél keve-
sebbre csökkenteni azon élethelyzetek számát, amikor a gyerek akár véletle-
nül, akár kíváncsiságból, elkeseredésből vagy pillanatnyi hangulattól vezérelve 
a droghoz nyúl.” Ebben a megelőző munkában mindenkinek ki kell vennie a 
részét, az önkormányzatnak, az egyházaknak, a rendőrségnek, a pedagógu-
soknak, a szülőknek. Nem várhatunk arra, hogy majd a rendőrség lefüleli a 
drogdílereket. Erre se pénz, se ember. Az úgynevezett DADA (drog, alkohol, do-
hányzás, AIDS) program, ami elindult az iskolákban, azért nem tud megfelelően 
működni, mert a témában képzett rendőrnek kellene ezeket az előadásokat tar-
tani – mondjuk egy közlekedési baleset helyszíni biztosítása helyett... Ezért egy-
re nagyobb feladat hárul a pedagógusokra. A fórumon lehetőség volt különböző 
helyszíneken más és más témakörben tájékozódni. Megtekinthető volt például a 
drog-modelltáska, és volt „intim-szoba” is, ahol teljes diszkréció mellett lehetett 
a problémákra választ kapni. Elindult egy összefogás a gyerekekért, a családo-
kért, a társadalomért. Mert ahova beférkőzik a kábítószer, ott rombol, tönkrete-
szi a családot – és ami elromlott, azt már sokkal nehezebb helyrehozni. 


